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درمکتب امام

دولت باید ...

نگاه

دولت باید این فرصت را، که در این کشور افرادی پیدا می شوند که خودشان 

می توانند کارها را انجام بدهند، غنیمت بشمارد و به تدریج، ان شاء الله، به آن جایی 

برسند که ما دیگر به خارج احتیاجی نداشته باشیم.
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اینکه هیئت تطبیق قوانین در حال بررسی نظرات 
انتقادات و سوالات نمایندگان در قراردادهای نفتی 
اســت گفت: مصوبه جدید دولت در قراردادهای 
نفتی باید در هیئت تطبیق بررسی شود پس این 
موضوع به هیچ عنــوان از تیررس مجلس خارج 

نیست.
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر 
در تذکری شــفاهی از برگزاری غیرعلنی جلســه روز 
یکشــنبه مجلس انتقاد کرده و گفت: شما روز یکشنبه 
جلســه غیرعلنی گذاشــتید. از 8 صبح تا 11 مباحثی 
علی الظاهر غیرعلنی مطرح شد که هیچ کدام به اعتقاد 

ما محرمانه نبود.
وی افزود: ما خواســتار این بودیم که جلسه علنی 
باشد و بایستی غیرعلنی شدن را به رأی می گذاشتید. 

حاجی دلیگانی گفت: در آن جلسه شما- لاریجانی- 
جمع بندی کردید که اشکالات الگوی جدید قراردادهای 
نفتــی به هیئت تطبیق مصوبات دولت با قوانین بروند ؛ 
بررسی و کم و زیاد شود و بدون اشکالات به دولت رفته 
و مجدد مصوب شود. حال سؤال ما این است، از یکشنبه 
ساعت 11 که جلسه غیرعلنی تمام شد چه زمانی هیئت 
تطبیق موفق شــد به این سؤالات رسیدگی کند؟ کی 
این جمع بندی به هیئت دولت داده شــد؟ و چه زمانی 
هیئت دولت آنها را مصوب کرد که رسانه ها اعلام کردند 
همان الگوی نفتی توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ 

شده است.
به گزارش ایسنا رئیس مجلس در پاسخ به این تذکر 
حاجی دلیگانی در مورد قراردادهای نفتی اظهار داشت: 
بنده گفتم که تفاوتی نمی کند جلسه علنی یا غیرعلنی 
باشد و تنها فایده برگزاری غیرعلنی طرح شدن مباحث 
به صورت راحت تر است. موضوع بر سر محرم یا نامحرم 
بــودن مردم نیســت؛ قطعا مردم محرم هســتند ولی 
دشمنانی هستند که به صحبت های ما گوش می دهند.

رییس مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: هیئت 
تطبیق قوانیــن نظرات نمایندگان در مورد قراردادهای 
نفتی را گرفته و نظــرش را به دولت منعکس می کند. 
این مصوبه ای که شما مطرح کردید برای گذشته است 

و شاید دیروز ابلاغ شده است.
وی افزود: البته اگر همه مواردی که به هیئت تطبیق 
داده شــده در نهایت اعمال نشــود باز هم این هیئت 
تطبیق است که باید بررســی کند و نظر نهایی بدهد، 
پس موضوع از تیررس مجلس خارج نیســت چون باید 
مصوبه جدید نیز در این هیئت مورد بررسی قرار گیرد 

از این رو نگران نباشید.
شکایت نمایندگان از دولت

 به دیوان عدالت اداری
گفتنی است حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم 
شاهین شــهر در مجلس شورای اســلامی در گفت وگو 
با فارس، اظهار داشــت: تعــدادی از نمایندگانی که به 
چارچوب قراردادهای جدید نفتی اعتراض داشتند تصمیم 
گرفتند تا برای ابطال مصوبه دولت شــکایت خود را در 

دیوان عدالت اداری پیگیری کنند.
وی افزود: پس از ناامیدی ما از هیئت تطبیق مصوبات 
دولت با قوانین و رئیس مجلس ما تصمیم گرفتیم تا از 
مرجع قضایی شــکایت خود را برای ابطال این مصوبات 

دنبال کنیم.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: به اذعان حاضران در جلسه غیرعلنی روز 
یکشنبه مجلس ایرادات متعددی به قراردادهای جدید 
نفتی وارد است و ما با وجود این ایرادات که شخص معاون 
اول رئیس جمهور نیز به وجود ایرادات اذعان داشت شاهد 

لاریجانی در صحن علنی :

الگوی جدید قراردادهای نفتی 
از تیررس مجلس خارج نیست

تصویب این قراردادها در هیئت دولت هستیم.
حاجی دلیگانی در پایان خاطرنشان کرد: اساس این 
قراردادها با پیگیری ها و اقدامات دو خانم ایرانی تبار مقیم 
انگلیس و شــخصی که پایه گذار اصلی قرارداد کرسنت 

بود شکل گرفته است.
وزیر دفاع در باره مجلس

 درست حرف نزد
لاریجانی همچنین در جلســه علنی دیروز با اشــاره به 
اظهــارات اخیر وزیر دفاع درباره مجلس گفت: لازم اســت به 
وزیر دفاع این تذکر را بدهم که درباره مجلس درســت حرف 
نزده و باید ادب و حکمرانی را در این مسائل رعایت می کردند.

وی افزود: امام)ره( و رهبر معظم انقلاب بارها و بارها تاکید 
کردند که مجلس در رأس امور اســت و بنابراین در نظام باید 
هم در بیان مطالبات و هم در اجرا به این موضوع توجه داشت. 
رئیس مجلس شــورای اســلامی اضافه کرد: لذا از همه 
دوســتان می خواهیم که به این ساختار نظام و درجات نظام 

توجه کافی داشته باشند. 
لاریجانی با اشاره به مسائل مطرح شده در روزهای اخیر در 
مورد پایگاه هوایی همدان اظهار داشت: ما هیچ پایگاهی به هیچ 
کشوری نداده ایم و حضور هواپیماهای روسی در پایگاه هوایی 
همدان امر موقتی برای ســوخت گیری بود و به همین دلیل 
انجام این کار به اجازه از مجلس نیازی نداشت چون طبق قانون 
اساسی این کار ممنوع است و نظام همین کار را نکرده است. 

پروازهای روسیه در پایگاه همدان
 متوقف نشده است 

لاریجانی همچنین در پاســخ به تذکــر محمود صادقی 
نماینده تهران در مورد برگزاری جلسه غیرعلنی جهت بررسی 
موضوع اســتفاده هواپیماهای روسی از پایگاه همدان و اینکه 
طبق اعلام صورت گرفته پرواز هواپیماهای روسی متوقف شده 
گفت: این پروازها متوقف نشده است. ما و روسیه در مبارزه با 
تروریسم اتحاد داریم که این به نفع مسلمانان منطقه است. در 
همدان پایگاهی به روسیه داده نشده و این نشست و برخاست ها 
فقط برای ســوخت گیری بوده اســت. با این حال به موضوع 
تقاضای شما برای برگزاری جلسه غیرعلنی رسیدگی می شود.

مصوبات نمایندگان
نمایندگان در جلسه علنی دیروز لایحه کاهش ساعات کار 
بانوان شاغل دارای شرایط خاص اعاده شده از شورای نگهبان را 
مورد بحث و بررسی قرار داده و با اصلاحاتی به منظور تأمین 
نظر آن شورا به تصویب رساندند. مجلسی ها در ادامه به بررسی 
لایحه الحاق سازمان تعاونی مصرف کادر نیروهای مسلح )اتکا( 
به فهرست موسسات و نهادهای عمومی غیردولتی اعاده شده 

از سوی شورای نگهبان پرداختند.
بر این اساس نمایندگان تبصره دو ماده واحده لایحه مذکور 
را جهت تامین نظر شورای نگهبان به این شرح اصلاح کردند که: 

ماده 24 آئین نامه داخلی خانه ملت، نســبت به اظهارات اخیر 
ترکان درباره مناطق آزاد به شــدت انتقاد کرد و اظهار داشت: 
آقای ترکان اخیرا صحبت های بسیار ناپسندی درباره مناطق 
آزاد و هجمه ای به سازمان بازرسی کل کشور، وزارت اطلاعات 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین مجلس شــورای 
اسلامی داشته که قابل برخورد است و باید از نمایندگان ملت 

در مجلس عذرخواهی کند.
وی همچنین گفت: به استناد بند یک سیاست های اقتصاد 
مقاومتی حوزه عمل مناطق آزاد مشــخص شده و ما آن را در 
کمیسیون اقتصادی بررسی و مصوب کردیم، اطلاعات نادرستی 
که آقای ترکان در رسانه ملی دادند، بی احترامی به مجلس و 

نمایندگان ملت است.
تذکر نمایندگان به وزیر صنعت

در ادامه تذکرات کتبی نمایندگان به مســئولین اجرایی 
کشور از سوی هیئت رئیسه قرائت شد.

سیدقاسم جاسمی نماینده مردم کرمانشاه در تذکری به 
وزیر آموزش و پرورش خواستار توضیح علت به کارگیری افراد 

غیرمتخصص در امور تعلیم و تربیت شد.
همچنیــن وی به رئیس جمهــور لزوم تعییــن تکلیف 
سرمایه گذاران شرکت پدیده شاندیز و توجه ویژه به مطالبات 

ایثارگران و بسیجیان معاصر را متذکر شد.
محمداســماعیل ســعیدی، علیرضــا محجــوب، جبار 
کوچکی نژاد و سیدجواد ساداتی نژاد نمایندگان تبریز، تهران، 
رشت و کاشان نیز به وزیر صنعت لزوم جلوگیری از قراردادهای 
جدید شرکت ها خودروسازی با طرف های خارجی که به کاهش 

سهم تولید داخلی منجر می شود را متذکر شدند.
جلسه ای که لغو شد!

در حالی که بنا به گفته اعضای کمیسیون اقتصادی طیب 
نیا قرار بود با حضور در جلسه دیروز این کمیسیون پاسخگوی 
اتهامات فریدون برادر رئیس جمهور باشد این جلسه لغو شد!

محمد جواد ابطحی نماینده مردم خمینی شــهر و عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس دیروز از حضور وزیر اقتصاد در 
این کمیسیون برای پاسخگویی به سئوالات نمایندگان درباره 

اتهامات برادر و دستیار رئیس جمهور خبر داده بود.
وی در گفت و گو با تســنیم با اشاره به دستور کار جلسه 
کمیسیون متبوعش گفته بود : براساس برنامه ریزی های انجام 
شــده، قرار است علی طیب نیا وزیر اقتصاد در این کمیسیون 
حاضر شود. وی با اشاره به علت حضور وزیر اقتصاد در جلسه 
کمیسیون اقتصادی مجلس افزوده بود: قرار است وزیر اقتصاد 
در این جلسه به سئوالات نمایندگان درباره اتهامات »حسین 
فریدون« برادر و دستیار رئیس جمهور در حوزه مسائل اقتصادی 
پاسخ دهد. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه 
اگر از پاسخهای وزیر اقتصاد درباره اتهامات برادر رئیس جمهور 
قانع نشــویم، ســئوالات خود در این باره را از آقای روحانی 
مطــرح می کنیم، گفت: پیش از این نیــز وزیر اقتصاد گفته 
بود که فعالیت های فریدون براساس دستورات رئیس جمهور 

انجام شده است.
در این راستا حجت الاســلام سید ناصر موسوی لارگانی 
نماینده مردم فلاورجان و نایب رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با فارس ،  از لغو جلسه 
دیروز کمیسیون متبوعش با علی طیب نیا وزیر اقتصاد خبر داد.
وی افــزود: وزیر اقتصاد به مناســبت آغاز هفته دولت به 

استان چهارمحال وبختیاری سفر کرده است.
گفتنی است پیش از این نیز شماری از نمایندگان مجلس 
در نامه ای به رئیس جمهور خواســتار پاســخگویی وی درباره 
اتهامات حســین فریدون دســتیار و برادر وی درخصوص از 

جمله تحصیل توصیه ای در مقطع دکتری دانشگاه شده بود.
در همین زمینه حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم 
شاهین شهر در مجلس گفته است:  تخلفات »حسین فریدون« 
دســتیار و برادر رئیس جمهور را به دولــت انتقال داده ایم اما 

رئیس جمهور در این باره جوابی به نمایندگان نمی دهد.

در نامه به لاریجانی ضمن اظهار تاسف از سوء تفاهم 
ایجاد شده

وزیر دفاع: شأن و جایگاه مجلس
 برای ملت ما شناخته شده است

وزیر دفاع در نامه ای به رئیس مجلس تأکید کرد: ضمن ابراز تأســف 
از سوءتفاهم ایجاد شده تصریح می گردد آنچه من گفتم به هیچ عنوان 
تضعیف شأن و جایگاه مجلس یا نمایندگان نبوده است بلکه منظور این 

بود که اتخاذ چنین تصمیمی نیاز به تصویب مجلس ندارد.
سردار حسین دهقان وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در نامه ای خطاب 
به علی لاریجانی، تاکید کرده است: پیرو تذکر و اظهارنظر جنابعالی در جلسه دوم 
شهریورماه مجلس شورای اسلامی در رابطه با انعکاس نظر اینجانب در مورد کمک 
به اقدام مشترک ایران - روسیه برای پشتیبانی از جبهه مقاومت در سوریه جهت 
مقابله با جریانات تروریســتی - تکفیری که به نیابت از مثلث آمریکا، عربستان و 
صهیونیست ها منطقه را ناامن و بی ثبات کرده و دامنه و گستره اقدامات آنها امنیت 
جهان را تحت تأثیر قرار داده اســت، باستحضار می رساند: شأن و جایگاه مجلس 
شورای اســلامی در قانون اساسی، مواضع و دیدگاه های حضرت امام)ره( و رهبر 
معظم انقلاب برای ملت ما شناخته شده و در تاریخ حیات جمهوری اسلامی ایران 

به عینیت رسیده است.
دهقان تاکید کرد: نمایندگان مجلس، وفق قانون اساسی می توانند از مسایل 
کشور مطلع شده و در جریان امور قرار گیرند و بحمدالله در دوره مسئولیت اینجانب 

تعامل و همکاری همه جانبه با مجلس و نمایندگان در بالاترین سطح قرار دارد.
وزیر دفاع در پایان تصریح کرد: ضمن ابراز تاسف از سوءتفاهم ایجاد شده تصریح 
می گردد آنچه من گفتم به هیچ عنوان تضعیف شان و جایگاه مجلس و یا نمایندگان 
نبوده و بلکه منظور این بود که اتخاذ چنین تصمیمی نیاز به تصویب مجلس ندارد.
به گزارش تسنیم وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در این نامه از رئیس 
مجلس خواسته است تا این موضوع را به نحو مقتضی در جلسه علنی مجلس به 

استحضار نمایندگان برساند.
گفتنی است بحث حضور جنگنده های روسی در پایگاه هوایی همدان، در چند 
روز گذشــته توجه نمایندگان مجلس را به خود جلب کرد. از طرفی برداشت های 
نامناســب از سخنان وزیر دفاع در نشســت خبری حواشی را به دنبال داشت که 
دیروز نیز با ســخنان علی لاریجانی در صحن مجلس و نگارش این نامه از سوی 

سردار دهقان مواجه شد.
استاندار تهران:

یارانه ها برای کشور مصیبت شده است
برجام برخی از مشکلات را حل کرد

استاندار تهران با اشاره به اینکه سوئیفت باز شده اما مشکل 
دلار باقی اســت ولی اصل قضیه این است که برجام فقط گره از 
برخی مشکات گشوده اســت گفت: اکنون یارانه ها برای کشور 

مصیبت شده است.
سیدحسین هاشمی استاندار تهران در گفت و گو با تسنیم، درباره احتمال 
تغییر برخی از فرمانداران شهرستان های استان تهران، گفت: از نظر ما بحث 
جابجایی و تغییر فرمانداران در تهران به پایان رسیده و بنای من در تهران 

بر تغییر نیست، مگر اینکه موارد خاصی پیش بیاید. 
وی همچنین در مورد شرایط امنیتی تهران گفت: تمامی عملیات های 
ضدامنیتی در تهران خنثی شــده و امروز اشراف اطلاعاتی بسیار قوی و 

زبده ای حاکم است.
استاندار تهران در بخش دیگری از این گفت وگو به دستاوردهای مهم 
خود و دولت یازدهم اشــاره کرد و افزود: مشخص کردن هویت تهران از 
دستاوردهای مهم من در طول این 3 سال است. در گذشته و قبل از دولت 
یازدهم یک میلیارد و 400 میلیون متر مکعب آب فاضلاب در تهران رها 
بود، اما الان ما هر دو ماه یک بار برای امور کشاورزی و صنعت تصفیه خانه 

افتتاح می کنیم.
هاشــمی درباره برخی اظهارنظرها مبنی بــر دریافت حقوق نجومی 
استاندار تهران نیز اظهار داشت:  درباره حقوقم اظهارات غلطی صورت گرفته 
بود. خوب است بدانید که من مهندس قبل از انقلاب هستم و با سه ماه 
حقوقم در آن دوره می توانستم یک ماشین بخرم. حقوقم را صادقانه گفتم 

و فکر نمی کنم بحثی در این زمینه باشد!
وی با اشاره به مسئله برجام، گفت:  ما امروز نفت مان را خیلی راحت به 
یورو می فروشیم، البته که باید در جامعه چکش کاری هایی صورت بگیرد، 
اما اصل قضیه این اســت که برجام گره از برخی مشکلات باز کرده است. 
سوئیفت باز شده، اما مشکل دلار حل نشده است. نیمی از لیوان برجام پر 

و نیمی دیگر خالی است و باید هر دو نیمه را ببینیم.
هاشــمی با اشــاره به اینکه  یارانه ها برای کشور مصیبت شده است، 
ادامه داد: قرار بود از افزایش حامل های انرژی به افراد نیازمند پول بدهیم، 
مقداری هــم به صنایع و مقداری هم برای طرح هــای عمرانی، اما هیچ 
کدام از اینها عملی نشده است. با وجود این مشکلات، اما دولت بی جهت 
از صنــدوق ذخیره ارزی پول بر نمــی دارد، چرا که خود را دولت قانو نگرا 

می داند نه قانون گریز!

»سازمان اتکا برابر اساسنامه ابلاغیه سال 1393 که به تصویب 
فرماندهی معظم قوا رسیده است اداره می شود«.

نمایندگان همچنین در جلسه علنی دیروز اعضای هیئت 
نظارت بر رفتار وکلای ملت را انتخاب کردند.

بر این اســاس، داوود محمدی نماینده قزوین با کســب 
142 رأی، اللهیار ملکشــاهی نماینده کوهدشــت با کســب 
139 رأی، عزیــز اکبــری نماینده کرج با کســب 133 رأی، 
محمدجواد جمالی نوبندگانی نماینده فسا با کسب 130 رأی، 
علیرضا سلیمی نماینده محلات و دلیجان با کسب 129 رأی 
و محمدمهدی برومندی نماینده مرودشت با کسب 117 رأی 
از مجمــوع 169 آرای مأخوذه به عنوان اعضای هیئت نظارت 

بر رفتار نمایندگان مجلس انتخاب شدند.
کلیات اصاحیه بودجه 95 

تصویب شد 
نمایندگان در جلسه علنی دیروز کلیات لایحه اصلاحیه 
قانون بودجه سال 1395 کل کشور را مورد بحث و بررسی قرار 

داده و به تصویب رساندند.
مجلســی ها با 162 رأی موافق، 56 رأی مخالف و 8 رأی 
ممتنع از مجموع 248 نماینده حاضر در صحن علنی با کلیات 

این اصلاحیه بودجه موافقت کردند.
گفتنی اســت نمایندگان پــس از تصویب کلیات لایحه 
اصلاحیه قانون بودجه سال 1395 کل کشور، با ارجاع مجدد 
جزئیات این لایحه به کمیسیون برنامه و بودجه پارلمان برای 
رفــع ایرادات و تعیین ردیف های مشــخص بــرای دریافت و 

پرداخت، موافقت کردند.
محمد دهقــان نماینده طرقبه و چنــاران و محمدرضا 
پورابراهیمی نماینده کرمان و رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی در جریان بررسی کلیات این لایحه در صحن 
پارلمان، در اخطارها و تذکرات جداگانه ای نسبت به نداشتن 

ردیف های مشخص در این اصلاحیه بودجه انتقاد کردند.
علی لاریجانی رئیس مجلس پس از تصویب کلیات، اخطار 
پورابراهیمی را به رأی وکلای ملت گذاشــت که نمایندگان با 
143 رأی موافق، 47 رأی مخالف و 16 رأی ممتنع از مجموع 
248 نماینده حاضر در صحن علنــی، اخطار پورابراهیمی را 

وارد دانستند.
ســپس علی لاریجانی این لایحــه را برای رفع ایرادات و 
البته تعیین ردیف های مشخص به کمیسیون برنامه و بودجه 
ارجاع داد و گفت: از کمیسیون می خواهیم اصلاحیه بودجه را 
بررســی کند تا در نشست علنی چهارشنبه خانه ملت، درباره 

جرئیات آن تصمیم گیری شود.
ترکان باید از نمایندگان مجلس 

عذرخواهی کند
محمدرضــا پورابراهیمی نماینده مــردم کرمان و رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس در تذکری با استناد به بند 11 

امام و خشونت؟!
علی اکبری

هنوز مدت زمان زیادی از بحث های به اصطلاح فقهی فلسفی برخی از آقایان 
در دوره دوم خرداد نمی گذرد که اســلام را دین محبت و صلح معرفی کرده و 
خشونت را از تارک اسلام دور می دانستند و با همین حربه، به احکام اسلام اعم 
از جهــاد و قصاص یورش می بردند. امــری که  رهبر معظم انقلاب را به میدان 
کشاند و ایشان با تعریف خشونت و انواع آن و خشونت خوب و صحیح و خشونت 
بد و غیرقانونی و نامشروع این مباحث را برای مردم تشریح و در مقابل این نفوذ 
جریانی و فکری ایستادند. همان آقایان امروز با واژه اسلام رحمانی تلاش دارند 
که با بازتولید همان ســخن البته با ادبیات جدید، برخی از قضایا و احکام را که 
مانع حرکت خودســرانه و منفعلانه ایشان است توجیه نمایند. البته معمولاً در 
چنین قضایایی یک دوقطبی سازی جعلی یا واقعی باید وجود داشته باشد که این 
آقایان در طرف آدم خوب و طرف مقابل در قبیله و گروه بدها قرار داشته باشد. 
یک گروه آرامش طلب آرامش بخش و طرف دیگر خشــونت طلب خشونت پرور و 
البته کاملًا مشــخص اســت که از منظر این جریان، امام امت به عنوان یک فرد 
خشــونت طلب معرفی شود؛ مشابه جریانی که امیرالمؤمنین علی علیه السلام را 
به واسطه تأکید بر اجرای احکام دین مبین اسلام و عدم تبعیض بین اشراف با 

مردم عادی، فردی خشن معرفی می نمود.
هرچند که اگر قرار باشد که با ذکر برخی از حوادث در دوران انقلاب و بعد 
از آن، این دو جریان با یکدیگر مقایسه شوند، حکایت هفتاد من کاغذ خواهد بود 
لیکن به واسطه اقدام اخیر در انتشار صوت یک جلسه در خصوص اعدام منافقین 
در سال 1367، شایسته است نگاهی دوباره به این ماجرا انداخته شود. کدام جریان 
طرفدار واقعی مردم و نگاه رحمانی و محبت آمیز به مردم است و کدام جریان نگاه 
خشونت آمیز و خشونت طلب دارد؟ توجه به دو مثال ذیل خالی از لطف نیست.

»در سال 59 نوه امام -آقای سید حسین خمینی )فرزند آقا مصطفی( - در 
زمانی که اختلافات بین بنی صدر و شهید رجایی تشدید شده بود، به مشهد می رود 
و به نفع بنی صدر ســخنرانی می کند؛ مردم به او حمله می آورند و می خواستند 
سید حسین خمینی را بزنند و وی که مسلح بوده و سلاح کمری داشته، دست 
به ســلاح کمری اش می برد، بچه های کمیته جلوی او را می گیرند. از همان جا 
مسئولین کمیته تماس می گیرند با دفتر امام. پیغام به امام داده می شود که نوه 
شما در مشهد از بنی صدر دفاع کرده مردم به او هجوم آوردند دست به اسلحه 
برده ما چه کار کنیم. امام به مرحوم آیت الله اشراقی می فرمایند که به مسئولین 
کمیته مشــهد پیغام  دهید که سید حسین خمینی تحت الحفظ به تهران اعزام 
شود و اگر دست به سلاحش برد او را با تیر بزنند. آقای اشراقی به دفتر می آید و 
از طریق آقای رحمانی که بعدها نماینده امام در نیروی انتظامی  شدند، به بچه های 
کمیته پیغام می دهند. ولی آقای اشراقی بخش دوم پیام امام را نمی دهد و فقط 
می گوید امام گفته آقای سید حسین خمینی تحت الحفظ به تهران اعزام شود. 
وقتی ایشان پیش امام برمی گردد امام می پرسد شما دستور من را ابلاغ کردی. 
ایشان می گوید بله. امام می فرماید آقای اشراقی کامل ابلاغ کردی؟ آقای اشراقی 
که نمی توانســته دروغ بگوید می گوید: نه! من قســمت دوم پیام شما را نگفتم. 
امام به آقای اشراقی می فرمایند برمی گردی مجدد تلفن می زنی و هر دو قسمت 
پیام من را می دهید. »سید حسین خمینی تحت الحفظ به تهران اعزام شود اگر 
دست به سلاحش زد با تیر بزنید.« به  عبارت  دیگر امام حتی نوه خود را فراتر از 

قانون نمی داند و برای جایگاه او ارزشی ورای قانون قائل نیست
اما آقای منتظری در خصوص سید مهدی هاشمی که مرتکب قتل و جنایت 
شده بود، درخواست و توقع رفتاری فراقانونی داشت. آقای ری شهری وزیر وقت 
اطلاعات ضمن اشاره به دیدار خود با مرحوم منتظری در خصوص دستگیری سید 
مهدی هاشمی اظهار می دارد: در این دیدار، ماجرای خانه تیمی مهدی هاشمی 
و موارد غیرقانونی موجود در آن را به تفصیل، برای ایشــان توضیح دادم. انتظار 
این بود که ایشان با شنیدن این خبر، که گروهی با پول ایشان و با سوءاستفاده 
از نامشان، پودرهاي سرطان زا، مواد منفجره، تریاک و ... تهیه مي کنند تا انقلاب 
اســلامي را صادر نمایند! اندکي تکان بخورد؛ از ما تشکر کند و لااقل به احترام 
امام )ره( که دســتور برخورد با این جریان را صادر کرده، ســد راه تحقیقات در 
این زمینه نشود؛  اما برخلاف انتظار ایشان نه تنها تشکر نکرد، بلکه ما را به شدت 
توبیخ کرد که چرا بدون حضور صاحب خانه، خانه یادشــده را تخلیه کرده اید؟!  
چرا ضعیف کشی مي کنید؟! چرا خط بازي مي کنید؟! و شگفت آورتر اینکه: براي 

صدور انقلاب، سلاح و مواد منفجره و جعلیات ضروري است.
همــان فردی که ظاهراً طرفدار رحمانیت اســت این رحمانیت را تنها 
برای نزدیکان و مقربان خویش می خواهد و برای دیگران، خشونت را تجویز 
و حتی تئوریزه می کند و برای صدور انقلاب، سلاح و مواد منفجره را جزء 
ضروریات می داند. منتظری، زمانی که داســتان قتل مرحوم شمس آبادی 
توســط باند مهدی هاشمی به ایشان گفته شــد اظهار می دارد: مگر آقای 
شــمس آبادی، آدم خوبی بود؟ به عبارت دیگر نه تنها قتل ایشان را تخطئه و 
محکوم نمی کند بلکه آن را بی اشکال برمی شمارد؛ اما زمانی که حکم اعدام 
مهدی هاشمی به واسطه تعدد جنایات صادر می شود، به مخالفت با حکم 

اعدام و قصاص برمی خیزد.
در قضیه منافقین نیز همین طور اســت. منتظری با ساده لوحی از پله دوم 
حرکت می کند. او جنایات منافقین در کشــتار و ترور هزاران ایرانی را ندیده و 
حتی حمله منافقین به ایران و تلاش برای براندازی مسلحانه نظام را می پوشاند و 
هیچ سخنی از طرح منافقین برای آزادسازی هم قطاران خود در زندان های کشور 
و استفاده از همین عناصر زندانی برای کشتار مردم بی گناه بر زبان نمی آورد و 
تنهــا اعلام می دارد که امــام در دادن حکم اعدام این منافقین، مرتکب جنایت 
شــده اســت!! امامی که تحمل دیدن گریه کودکان جنگ زده را نداشت. امامی 
که حتی در مقام مقابله به مثل با دشــمن بعثی، تمام تلاش خود برای آســیب 
ندیــدن مردم بی گناه عراق به خرج می دهد. امامی که بزرگ ترین انقلاب تاریخ 
بشــریت را با کمترین تلفات انسانی و با شعار مشت در مقابل گلوله و با راهبرد 
آگاه سازی ملت پیروز ساخت - درحالی که مقایسه انقلاب امام با جریاناتی مانند 
انقلاب فرانســه یا انقلاب تزاری در روسیه بیانگر تفاوت فاحش در استفاده این 
انقلاب های جعلی از خشونت است-تبدیل به مردی خشونت طلب می شود و چنین 
انسان های ناشایست، مقام فرشته را به خود منسوب می کنند. حکم امام مبتنی 
بر تمامی مبانی فقهی، حقوقی و قانونی اســت. منافقین را اگر قبل از حمله به 
ایران می شد در ردیف مخالفان سیاسی دانست با این حمله و راهبرد، به عنوان 
باغی و محارب محسوب می شدند که حکم محارب و باغی مشخص است و اگر 
کســی قبل از این حمله براساس مسائل سیاسی و اختلاف با حکومت اسلامی 
از منافقین حمایت می کرد با روشــن شدن این راهبرد منافقین تنها دو راهکار 
را می توانست انتخاب کند. برائت جستن از منافقین و یا حمایت از آن ها که در 
حالت دوم کاملًا مشــخص بود که چنین فــردی در صورت آزادی به جنایت و 
کشتار مردم بی گناه دست خواهد زد و منافقین نیز بااطلاع از ابرام این تعداد از 
منافقین بر حمایت از راهبرد مسلحانه، جرئت و جسارت بیشتری برای تعدی به 
مردم بی گناه پیدا می کردند و درواقع زنده گذاشتن این محاربان به منزله افزایش 

قربانیان جنایات آتی منافقان بود.
ســخن در این خصوص فراوان است لیکن عاقلان را اشارتی کافی است. بر 
کسانی که از قضایای تاریخی بی اطلاع هستند خرده ای که می توان گرفت این 
است که چرا بدون بررسی و کسب دقیق ماجرا و برخلاف سخن خداوند متعال 
مبنی بر این که اگر فاســقی برای شما خبری آورد، تحقیق کنید، این ماجرا را 
باور کرده و تکرار می کنند؛ لیکن روی ســخن با افراد و جریاناتی است که خود 
را خط امامی معرفی می کنند و از خاطرات و ارتباطات با امام و بیت امام سخن 
می گویند. آیا چنین تهمت آشکار به امام نیاز به پاسخگویی و حضور در صحنه 
و رد شــبهات نــدارد؟ آیا تنها زمانی رگ غیرت برخــی آقایان از گردن بیرون 
می زند که منافع شخصی و جناحی ایشان به خطر افتاده باشد؟ چنین مسئله ای، 
مسئله ای نیست که جریانات سیاسی بخواهند از آن بهره برداری جناحی نمایند 
چرا که ما هرچه داریم از امام داریم و همگان باید در مقابل تحریف امام و خط 

امام سینه سپر نمایند.

آیت الله علوی گرگانی از مراجع عظام تقلید و جمعی از 
ائمه جمعه و علمای مشهد مقدس با انتقاد از برگزاری کنسرت 
موسیقی در این شهر مذهبی، آن را مغایر با فضای معنوی و 

مذهبی و قداست مشهد دانستند.
انتقاد رئیس جمهور از لغو کنســرت ها در مراسم روز جهانی 
پزشک در حالی مطرح شد که کشور از معضلات عمیقی همچون 
بیکاری، رکود اقتصادی، عدم رونق تولید و تعطیلی بخش زیادی 
از کارخانه هــا و واحدهای تولیدی، فیش های نجومی و همچنین 
مشــکلات عدیده فرهنگی و اجتماعــی رنج می برد. جای تعجب 
اســت که در این شرایط، لغو کنســرت ها که به گفته وزیر کشور 
تنها یک درصد آنها لغو شده است، به عنوان مسئله دارای اولویت 
برای کشور مطرح می شود. بر طبق شواهد و قرائن هم دولت عزم 
و اهتمام جدی برای حل این مشکلات و معضلات ندارد. نشانه آن 
هم تداوم این مشــکلات در دوره پسا برجام و عدم توجه دولت به 
ظرفیت ها و توانمندی های داخلی اســت. اما پس از تأکید آیت الله 
ســید احمد علم الهدی، امام جمعه مشهد مبنی بر برگزار نشدن 
کنسرت در مشهد مقدس، علما و تعدادی از ائمه جمعه طی روزهای 
اخیر از این موضع حمایت کردند و آن را مغایر با فضای معنوی و 

مذهبی مشهد دانستند.
آیت الله علوی گرگانی: مشهد الرضا)ع(

 جای برگزار کردن کنسرت نیست
به گــزارش پایگاه خبری تحلیلی بصر نیــوز، آیت الله علوی 
گرگانی، از مراجع عظام تقلید در گفت و گو با بصرنیوز ابراز داشت: 
در جریان برگزاری کنسرت ها در مشهد مقدس، آیت الله علم الهدی 
به خوبی ورود کردند، حق هم با ایشان است و ایشان از بزرگان و 

شخصیت های ماست.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه مسئولین ما به علت سستی، کم 
لطفی کردند. برگزار کردن کنسرت نه تنها در مشهد مقدس شهر 
علی ابن موسی الرضا)ع(، بلکه به علت ترویج موسیقی و ایجاد فضایی 
نامناسب که دارای تبعات بعدی است، در هیچ جایی مناسب نیست.
آیت الله صافی گلپایگانی: شئون معنوی و قداست مذهبی 

مشهد مقدس نباید خدشه دار شود
به گزارش خبرگزاری رسا، آیت الله صافی گلپایگانی چندی پیش 
در دیدار استاندار خراسان رضوی با اشاره به قداست شهر مقدس 
مشهد، ابراز داشت: این شهر به واسطه وجود مبارک حضرت علی 
بن موسی الرضا علیه الصلوهًًْْ و السلام قداست و معنویت خاصی دارد 
و باید در همه برنامه ها مراقب بود که شئون آن کاملا رعایت شود و 
مبادا خدشه ای وارد شود و خدای ناکرده شاهد وجود ملاهی و مناهی 
در آن باشیم. وی با اشاره به لزوم زمینه سازی بیشتر برای بهره برداری 
معنوی از فضای این شهر، ابراز داشت: باید فضای شهر مقدس مشهد 
را برای بهره برداری بیشتر معنوی زائران و مجاوران آماده کنید تا 

مردم بتوانند توشه های معنوی از این شهر به ارمغان ببرند.
آیت الله اشرفی شاهرودی: مشهد الرضا)ع( 

جای برگزاری کنسرت نیست
بر اساس گزارش بصر نیوز، آیت الله اشرفی شاهرودی نیز اظهار 
داشت: در زمان مرحوم فلسفی نیز همین موضوع موسیقی مطرح 
و با آن برخورد شــد، به هیچ وجه برگزاری کنسرت موسیقی را در 

مشهد ترجیح نمی دهیم. 
وی با بیان اینکه کارهای فرهنگی باید مناسب با وجود مقدس 
امام هشــتم)ع( و حوزه علمیه هزار ساله مشهد باشد، افزود: این  
کارها باید در رابطه با معنویت، روح و روان متعالی انســانی باشد، 
کنسرت های موسیقی کارهایی است که دست کم در مشهد با این کار 
سازگار نیست. موسیقی همراه با لهو و لعب حرام است و بطور کلی 
نیز در شأن مقام حضرت رضا)ع( نیست زیرا مردم برای تبرک جویی 

به این شهر می آیند نه اینکه موسیقی گوش دهند.
آیت الله اشرفی شاهرودی با اشاره به اینکه برگزاری کنسرت 
موســیقی در مشــهد با معنویت و وجود مقــدس حضرت ثامن 
الحجج)ع( و نیز حوزه علمیه ای که مرکز پخش معارف اسلامی و ارائه 
آموزه های دین است، مناسب نیست، تأکید کرد: مسئولان ببینند 
که چه چیزهایی برای این شهر مناسب است و براساس آن تصمیم 
بگیرند. همه کسانی که به مشهد مشرف می شوند، می خواهند روح 
و روان خویش را پیرایش دهند و از آلودگی ها و گرفتاری های مادی 
دور شوند و به همین علت مقتضی است که گویندگان خوبی معارف 
دینی را که در زمینه تعالی و تکامل روح و روان و مناسب با عالم 

آل محمد)ص( باشد، به عنوان یکی از کارهای مهم بهره ببرند. 
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه نظام اسلامی براساس 
شــرع اســلام و معارف دین برپا شده و به همین علت نیز برایش 
خون داده اند، مســئولان این گونه کارها را ابتدا با علما و مراجع در 

میان بگذارند.
آیت  الله سیدان: مشهد باید استثنا باشد

همچنین، آیت الله ســید جعفر سیدان ابراز داشت: هر کسی 
در ارتباط با مسئله موسیقی باید به مرجع تقلید خود رجوع کند 
و البته دست اندرکاران باید به این نکته توجه داشته باشند. فرض 
می کنیم که کنســرت موسیقی در جایی از کشور برگزار شود؛ اما 

مشهد باید مانند قم استثنا باشد. 
وی گفت: مناسب این است که در مشهد مقدس این برنامه ها 
نباشد و مانند قم عمل شود؛ یعنی اگر در قم برگزار شد، آن  وقت 

می توان گفت که برگزاری اش در مشهد هم اشکال ندارد.
آیت الله عالمی: برگزاری کنسرت 
در شهرهای مذهبی تخریب کننده

 فضای معنوی این شهرهاست
آیــت الله عالمی، نماینده مردم خراســان رضوی در مجلس 
خبرگان رهبری در گفت و گو با بصرنیوز با اشاره به اینکه شهرهای 
مذهبی شهرهایی هستند که مردم باید از اینها الگوی دین باوری 
و فضیلت مأبی را بگیرند و با خودشان به نقاط مختلف عالم ببرند، 
ابراز داشت: بنابراین فضای این شهرها باید متناسب با دریافت این 
فضیلت ها باشد و برگزاری کنسرت قطعا به این کار نه تنها کمک 

نمی کند بلکه تخریب کننده روحیه فضیلت جویی است.
وی گفت: این آقایانی که طرفدار برگزار کردن کنســرت در 
شهرهای مذهبی هستند و در این راستا انتقادهایی می کنند، هدف 
و انگیزه اینها خدمت رسانی به مردم نیست، انگیزه اینها خدمت به 
معنویت مردم و افزایش فضیلت ها و پاک زندگی کردن مردم نیست، 
اینها با انگیره های خاص سیاسی که معمولا در آستانه انتخابات است، 

این مطالب را بیان می کنند.

عضو مجلس خبرگان رهبری گفــت: من تصور می کنم که 
آیت الله علم الهدی به وظیفه یک روحانی و عالم شرع و امام جمعه 
یک شهر عمل کرده و انجام وظیفه طلبگی دلیل نمی شود ایشان 

را مورد هجوم قرار دهند.
آیــت الله عالمی گفت: آیت الله علم الهدی به دنبال توســعه 
ارزش های اخلاقی و دینی هســتند اما آیــا مطالب آقایان نیز در 
راستای توسعه ارزش ها و تقویت روحیه معنوی مردم است یا کمک 

به فضای مسموم و نفسانی و شهوانی که خواست دشمن است؟
آیت الله گرایلی: مگر رواج فرهنگ

 متوقف بر کنسرت است؟
بنا بر این گزارش، آیت الله گرایلی بیان داشت: موسیقی از جمله 
کارهای قبیح و زشت است، آیا جا و مکان برای برگزاری کنسرت 
قحط است که می خواهند در مشهد این کار را انجام دهند؟ کنسرت 
موسیقی حتی اگر فعالیت فرهنگی نیز محسوب شود، جایز نیست. 
وی افزود: مگر رواج فرهنگ با بهره بردن از کنسرت موسیقی 
است یا می توان این کار را با وجود حوزه علمیه و درس و بحث و 

نیز فعالیت مبلغان و... انجام داد؟ 
آیت الله گرایلی خاطرنشان کرد: می توان برای فعالیت فرهنگی 
مشــهد دربــاره ویژگی ها و خصایص حضرت رضــا)ع( و رأفت و 
مهربانی های آن حضرت فعالیتی ارائه کرد، نه اینکه کنسرت موسیقی 
برگزار کرد. نباید اجازه داد مشهد به عنوان یک شهر مذهبی در زمینه 
برگزاری کنسرت موسیقی فتح باب شود. باید به برخی اولویت های 
فرهنگی توجه کرد، توقع از مســئولان برای امور فرهنگی را بیش 

از آنچه هست، می دانم.
آیت الله حسینی زنجانی: اجرای کنسرت 
در مشهد خاف شأن و جایگاه و احترام 

بارگاه رضوی است
به گزارش مشــهد پیام، آیت الله سید محمد حسینی زنجانی 
خاطرنشان کرد: در رابطه با کنسرت هایی که در شهرها اجرا می شود، 
بر فرض اینکه جنبه حرمت یا حلال بودن موسیقی که بحث بین 
فقها هست و ما اگر برخی را مجاز بدانیم و برخی را مجاز ندانیم، 
اما ولایت یک حریم خاص و ویژه ای اســت که اگر چیزی حلال 
هم باشــد نمی توان آن را، آنجا انجام داد و خلاف شأن و جایگاه و 

احترام بارگاه رضوی است.
آیت الله اسدالله ایماني، نماینده ولي فقیه در فارس نیز خاطرنشان 
کرد: وزیر ارشاد گفته است که برگزاري کنسرت هاي موسیقي در 
مشهد مقدس به خاطر احترام به امام رضا)ع( انجام نمي شود، از آقاي 
وزیر ارشــاد سوال مي کنم که اگر برگزاري کنسرت حلال است و 
جایز و بي ضرر، چرا خدمت امام رضا)ع( برگزار نمي شود؟ اگر حرام 
است و ضرر دارد، پس براي همه مسلمانان مضر است و حرام. حرام 

را توسعه ندهید و گناه را تشویق نکنید. 
همچنین، آیت الله ســید محمد غروي گفت: از ابتدا مخالف 
برگزاري کنسرت بودم. نباید موسیقي ترویج شود، اما وقتي کنسرتي 

برگزار مي شود، این به معناي ترویج موسیقي است. 
وی تأکید کرد: تشکیلاتي مانند وزارت ارشاد عوض اینکه در 
جاها و موارد دیگر کارهاي حســاب شده و فرهنگي صحیح انجام 
دهد، کنسرت راه مي اندازد، در حالي که این امر وجهي ندارد. اگر 

کسي موافق برگزاري کنسرت باشد، من با آن مخالف بوده و هستم. 
به گزارش پایگاه های خبری، حجت الاسلام محمود حسیني، 
امام جمعه سیرجان اظهار داشت: عده زیادي از مردم با مراجعه به 
ما خواستار توقف کنسرت ها هستند و شما قضاوت کنید حالا که 
دهه کرامت و میلاد امام رضاست، آیا شهر باید تبلیغات کنسرتي 

داشته باشد یا تبلیغات امام رضایي؟
بر اســاس این گزارش، حجت الاسلام حسن رمضان پور، امام 
جمعه خواف نیز گفت: نیاز امروز جامعه اسلامي ما برگزاري کنسرت 
نیست که برخي براي جلوگیري از برگزاري آن در مشهد مقدس 

جوسازي مي کنند. 
همچنین، حجت الاسلام سید مهدي قریشي، امام جمعه ارومیه 
اظهار داشت: محافل مختلطي که برگزار مي شود و امنیت چنین 
محافلي توسط مســئولان ایجاد مي شود، کار شایسته اي نیست. 

مسئولان باید از ایجاد بوالهوسي و شهوتراني دوري کنند.
حجت الاسلام رضا سالاري، امام  جمعه عنبر آباد نیز بیان داشت: 
انقلاب اسلامي ما را از فکر فرهنگ فروشي درآورد، حال چرا امروز 
دغدغه برخي از مسئولان نظام اسلامي برگزاري کنسرت شده است. 
بر پایه این گزارش، امام جمعه رامســر اظهار داشت: نباید در 

برگزاري جشن ها و کنسرت ها افراط صورت گیرد.
آیت الله علم الهدی: برگزاری کنسرت در مشهد 

خاف حیثیت و هویت این شهر است
آیت الله علم الهدی در خطبه های نماز جمعه مشهد ابراز داشت: 
کنار گنبد امام رضا نمی شود کنسرت برگزار شود، این خلاف حیثیت 

و هویت این شهر است.
ما با کنسرت برخورد داریم نه با موسیقی

بر اســاس گزارش بصر نیوز، امام جمعه مشهد همچنین در 
دیدار با فعالان حوزه هنری خراسان رضوی ابراز داشت: متاسفانه با 
سرمایه گذاری های بسیار برای رشد و توسعه هنر ارزشی در کشور ما 
شاهد هستیم که تنها تعداد بسیار کمی و درقالب اقلیت ها هم اکنون 

در بخش هنر حاضر بوده و به دنبال مسائل ارزشی هستند.
وی تأکید کرد: اگر جریان ارزشی  بر اعتقادات خود بمانند 
و از شــخصیت اجتماعی خود دفاع کنند و با همکاری یکدیگر 
مقاومتی را به وجود بیاورند، این نوید را به آنها می دهم که آینده 
از آن شماست. آیت الله علم الهدی گفت: هنرمندان غیرارزشی، 
آنهایی هســتند که برای هنر تا ســیری شکمشان ایستادگی 
می کنند، افزود: درصورتی که دسته اقلیت های ارزشی برای دفاع 
از شخصیت ارزشی شان تا پای جان از خود ایستادگی و مقاومت 
نشان می دهند. ما با موسیقی هیچ برخوردی نداریم؛ بلکه برخورد 
اصلی ما با کنســرت اســت. امام جمعه مشهد خاطرنشان کرد: 
کنســرت، بازاری است که در آن حرکت های غیرارزشی به نمایش 
گذاشته می شــود؛ در صورتی که موسیقی یک هنر است و در این 
بین ما با کنسرت برخورد داریم و نه با موسیقی که یک هنر اصیل 
ایرانی اســت. وی بیان داشــت: هم اکنون پانزده آموزشگاه بزرگ 
موســیقی در شهر مشهد درحال فعالیت هستند که در کنار این 
تعداد نیز آموزشگاه های بسیار دیگری بدون مجوز قانونی درحال 
آموزش موسیقی هستند؛ لذا این نشان می دهد که ما در این شهر 

با موسیقی مشکلی نداریم.

انتقاد علما و ائمه جمعه از برگزاری کنسرت در مشهد مقدس

استقلال طلبی یا موش دوانی آمریکایی!!

یادداشت میهمان

بقیه از صفحه 2
اما سخن فوق سخنی عام است چون هیچ کشوری علی الاصل کشور قدرتمند 
در همسایگی خود را خواهان نیست. کما اینکه در صورت تمایز ماهوی کشورهای 
همسایه با ما، سیاست ما نیز عقلًا مصداق این نظر است. اما مسئله قدرتمندی 
حد و حدود دارد و بایستی به طور عینی و مشخص از میزان تمایل یا عدم تمایل 
روسیه به قدرتمندی ما سخن گفت. روشن است که روسیه خواهان تبدیل ما به 
یک قدرت اتمی نبوده و نیست کما اینکه در همین چارچوب در موضوع هسته ای 
با ما تعامل کرد. اما فراتر از این ادعایی چنین خصوصاً ادعای »تمایل روسیه به 
تضعیف تدریجی اقتصاد ایران« یا »جلوگیری از تبدیل ایران به یک بازیگر درجه 
یک منطقه ای« خلاف شواهد و ادله عینی است. در واقع وقتی وزیر نفت کشور 
در اقدامی به غایت عجیب بر خلاف عقلانیت لازم، در کوران مذاکرات هسته ای 
با بالا گرفتن چالش روسیه با غرب در آمادگی ایران برای تأمین گاز و نفت اروپا 
سخن می گوید، این ما هستیم که خواهان سوق دادن روسیه به این سمت و سو 
می  باشــیم. غیر از همکاری و تعامل با ایران در جنگ سوریه که عملًا در جهت 
تقویت موقعیت ایران به عنوان یک بازیگر منطقه ای است، نوع معاملات هسته ای 
و نظامی نیز قطعاً اگر در این جهت نباشد بر خلاف آن و در جهت تضعیف قدرت 
ایران نیست. آیا تلاش روسیه برای عضویت ایران در پیمان شانگهای به معنای 
عدم تمایل روسیه به ایران قدرتمند است؟ عجیب تر از همه، ادعای تلاش روسیه 
برای تضعیف تدریجی اقتصاد کشــور است. ظاهراً کسانی که چنین ادعاهایی 
می کنند هیچ آگاهی معناداری از درخواست های روسیه برای همکاری خاصه در 
حوزه اقتصادی ندارند. در این زمینه مانعیت را نه در سمت روس  ها بلکه در سمت 
دولت آقای روحانی باید جستجو کرد که در مواردی نیز به اعتراض روس  ها منجر 
شده است. ایجاد خط ارتباطی خاص با رهبری نظام از سوی روس ها دقیقاً برای 
رفع چنین موانعی است که ناشی از شدت شیفتگی به کدخدا، هرگونه تحرک در 
جهت بسط ارتباط با روس  ها را حتی الامکان با ممانعت مواجه می کند. لازم نیست 
چندان دور برویم. روس  ها در جریان تحریم ترک  ها پس از سقوط جنگنده  شان 
توســط آنها، کاری نبود که برای بسط روابط اقتصادی با ما انجام نداده باشند!! 
در واقع باید این گونه گفت که مسئله اساساً روابط متقابل نبود، بلکه روس  ها به 
هزار طریق بازار خود را به ما هدیه کردند و ما را تشویق به پر کردن خلأ ترک ها 
می نمودند گرچه طبق معمول با تعلل هشت ماهه نهایتاً بار دیگر ترک  ها به سر 

خوان بازار 100 میلیار د دلاری روس ها بازگشتند.
اما به عنوان سخن آخر لازم است به سفر پوتین به ایران و دیدار با رهبری با آن 
شکل خاص و هدیه ویژه اشاره کرد. تفصیل اینکه در آن دیدار چه گذشت، بیرون 
از مجال این نوشتار است. تنها به این نکته بسنده می کنیم که پوتین صراحتاً در 
این دیدار به ادعاهای مربوط به شــیوه خنجرزنی از پشت اشاره کرد و با نفی آن، 
حد و محدوده  ای را بیرون از تمایل راهبردی و ثابت روسیه برای تعامل با جمهوری 

اسلامی ایران باقی نگذاشت.
بر این اساس تلاش برای تخریب چنین رابطه ای با ادله کلی و ذهنی غیرمنطبق 
بر واقعیات یا به بیان بهتر اعطای جواز استفاده از پایگاه نظامی در کشور، عامدانه یا 
جاهلانه خیانتی آشکار به کشور است. در بحبوحه نبرد سرنوشت  ساز حلب، تبدیل 
موضوع جواز فرود و صعود هواپیماهای روسی که مشابه آن هر روزه از فرودگاه های 
کشور صدها بار اتفاق می افتد اگر عامدانه باشد فراتر از خیانت بلکه همکاری آشکار 
با دشمن است. وقتی این اقدام بر مبنای توافق کشوری مستقل و در واقع در پاسخ 
و جهت خواســت و تمایل ما به درگیری بیشتر و گسترده تر روس ها در جنگ با 
تکفیری ها انجام می شود، این جنجال آفرینی ها که علناً در پی دعوت و درخواست 

آمریکا انجام می گردد چه معنای دیگری جز این می تواند داشته باشد.


